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PrejšnI teden je obiskal »Iskro« predsednik spodnjega doma indijskega parlamenta dr. Swcl 
la. Po ogledu kranjske tovarne se je s predstavniki Iskre pogovarjal o proizvodnji in pošlo 
vanju Elektromehanike, kot tudi v vseh organizacijah združenega podjetja
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dejavnosti v ZP Iskra
Že dalj časa se je  v ZP 

Iskra čutilo pom anjkanje te
m eljite obdelave kadrovske 
problem atike z analizo ob-

»APARATI« LJUBLJANA

V d ev etih  m esec ih  1970  za 2,18 % 
v eč  k o t v ce lo tn em  le tu  1969

V mesecu septem bru je 
imela proizvodnja v Aparatih 
dokaj težav pri preskrbi z re
produkcijskimi gradivi, po
sebno iz uvoza te r z deli, ka
tere nam dobavljajo koope
ranti. Izredno pa so se po
večali tudi problemi tehnolo- 
loške in kvalitetne narave, 
kar je  v celem mesecu zavi
ralo tekoče izpolnjevanje po
stavljenih nalog. Te naloge 
pa so bile po dinamičnem 
proizvodnem načrtu prav v 
septembru izredno visoke, saj 
smo prešli »dopustniško ob
dobje« in imeli v montažah 
zopet polne kapacitete. Izko
ristek teh kapacitet pa je  bil 
zaradi omenjenih pom anjk
ljivosti posebno v začetnem 
obdobju meseca izredno slab 
in je resno ogrožal izpolnitev 
mesečnih obveznosti.

Delovni kolektiv je z izred
nimi napori, posebno proti 
koncu meseca, le uspel pre
broditi vse težave in dosegel 
zavidljiv uspeh, saj je  celot
no proizvodnjo izpolnil s

108,42%, od tega zadolžitve 
za domače tržišče 112,66%, v 
izvozu pa le z 71,97%- S te
mi rezultati je  kumulativni 
uspeh ob zaključku tretjega 
trim esečja dosežen s 104,87 
odstotka, od tega za domače 
tržišče s 107,03 % in za izvoz 
s 83,16%.

V mesecu septem bru smo 
najbolj presegli naloge v sku
pini stikalnih aparatov, k jer 
smo uspeli nadoknaditi neka
tere zaostanke. Mesečni 
uspeh je  bil tako 158 %, po
pravili pa smo tudi kumula- 
tivo, ki pa je  s 67,17 % še 
vedno najnižja v prim erjavi 
z ostalimi skupinami. N aj
m anjši doseg v mesecu je bil 
p ri skupini industrijsk ih  
elektronskih naprav, saj smo 
opravili le 41,95 % predvide
nega proizvodnega načrta za 
domače tržišče, izvoz pa 
sploh ni bi'l realiziran. S 
tem  smo nekoliko poslabšali 
kumulativne kazalnike, saj so 

le ti 74,25 % na domačem in

le 43,37 % na zunanjem trži
šču.

Najmočnejšo skupino za
ščitnih relejev, elementov av
tom atike in signalnih naprav 
smo zelo dobro realizirali, 
saj smo izpolnili 126,62 % me
sečne naloge za domače trži
šče in dosegli kumulativno 
izpolnitev s 117,60%. Izvozne 
naloge so zaradi pom anjka
nja specificiranih naročil ta 
ko v mesecu kot v kumula- 
tivi izpad predvidenega ob
sega, saj je  kazalnik za me
sec 78,86% in za vseh devet 
mesecev 87,22 %.

Rezervni deli in usluge so 
bili v mesecu izpolnjeni z 
92,63 %, za celotno preteklo 
obdobje v letu 1970 pa s 70,72 
odstotka.

Vsi ti uspehi, katere smo 
navedli v tem področju, pa 
so še posebej pomembni, če 
jih  prim erjam o še z dvema 
podatkom a — s celotnim na
črtom  za leto 1970 in z do-

(Dalje na 2. strani)

stoječega stan ja  in s pred
logi za dolgoročno kadrovsko 
politiko. Organizacijsko ka
drovsko področje je najprej, 
kot vsako leto doslej napra
vilo analizo kadrovske struk
ture Iskre za leto 1969 s pri
merjavo z letom 1968, kar je 
odbor za poslovno politiko 
ZP obravnaval na eni izmed 
svojih poznih letošnjih spo
m ladanskih sej. Ta analiza, 
ki jo je napravil tov. Klavdij 
Mulič, je  nato služila za te
meljito obdelavo kadrovske 
problem atike ZP, ki jo  je 
napravila skupina strokovnih 
delavcev OKP in jo  17. 6.

1970 predložila v obravnava 
in sklepanje odboru za po  
slovno politiko ZP. Zadevni 
material je  bil poslan vsem 
direktorjem  organizacij ZP 
in vsem sekretarjem . Sekre
tarji so kadrovsko problema
tiko obravnavali na sestan
ku v K ranju in se v celoti 
strinjalii tud i s p red 
logi rešitev problematike* 
kot je  to predlagalo OKP in 
dali tudi svoja dodatna s t»  
lišča. in mnenja. Na vrsti j« 
obravnava te iste problem a
tike na zasedanju predstav
nikov družbenopolitičnih or- 

(Dalje na 2. strani)

OBVESTILO
Bralce obveščamo, da v tej številki objavljamo 

(3. stran) mnenja in misli člana sveta federacije in 
Izvršnega komiteja ZKJ EDVARDA KARDELJA iz 
daljšega razgovora s predstavniki vseh treh slovenskih 
železarn. Njegove misli in ideje so posebno pomembne 
za integracijske procese in medsebojne odnose znotraj 
integracijskih podjetij.

Seja  p red sed stv a  Z veze  
k o m u n isto v  J u g o s la v ije

ZDRUŽENO PODJETJE ISKRA KRANJ

AMBASADA ZDRUŽENE ARABSKE REPUBLIKE V BEOGRADU IZRAŽA SVOJE 
SPOŠTOVANJE IN HVALEŽNOST ZA VASE ISKRENE IZRAZE SOČUSTVOVANJA 
IN SOŽALJA OB ŽALOSTNI IZGUBI VODITELJA ZAR PREDSEDNIKA GAMALA 
ABDELA NASERJA.

V petek, 16. oktobra se je 
začela 13. seja predsed
stva ZKJ posvečena razpravi 
osnutku sklepov o aktual
nem političnem položaju ter 
nalogah ZK. Proučevali 90 
tudi aktualna politična doga
jan ja  v Evropi in položaj 
Jugoslavije te r sklepali o na
črtu poslovnika o delu prve 
konference ZKJ.

Načrt sklepov o aktualnem  
družbeno-političnem položaju 
ugotavlja, kaj vse smo sto
rili po IX. kongresu ZKJ, 
nato pa govori o smernicah 
pri izgrajevanju federacije.

Besedilo našteva področja 
skupnih interesov narodov in 
narodnosti Jugoslavije, ki

ležijo v temeljih njihovega 
sklepa, da bodo živeli v skup
nosti. Besedilo govori tudi o 
položaju, vlogi in funkciji 
federacije te r o  odnosih m ed 
federacijo in republikam i ter 
pokrajinam i.

Naslednje poglavje je  po
svečeno mednarodnemu polo
žaju Jugoslavije, razvijanju 
sistem a vseljudske obram be 
in nalogam ZK na teh pod
ročjih. Nato pa načrt sumirai 
prehojeno pot pri razvoju 
sam oupravljanja, opozarja nai 
rezultate ter ugotavlja pro
bleme in težave, ki motijo 
razvoj.

Takoj po sprejetju  sklepov 
jih  bomo objavili tudi v na
šem glasilu.



Problematika kadrovske Polovica njih je 
dejavnosti v ZP Iskra daleč od znanosti

(Nadaljevanje s 1. strani)
ganizacij Iskre na komisiji 
za raziskovalno in razvojno 
dejavnost odbora za poslov
no .'politiko <ZP in še enkrat 
in ponovno na odboru za po
Slovno politiko ZP, nakar 
bomo s problem atiko in 
predlogi za njeno rešitev se
znanili tudi DS ZP ter pred
lagali sklepe v sprejem  ozi
rom a potrditev.

'V čem :jc torej kadrovska 
problem atika o kateri se to
liko piše v vseh časopisih m 
govori na vseh »nivojih«? In 
v čem je kadrovska proble
m atika Iskre in kako jo  bo
mo skušali reševati?

Kasij, rimski pdlitik iz ča
sov velikega Cezarja in član 
zarote zoper njega, je  nekoč 
dejal Brutu: »Da smo pod
rejeni, i dragi Brutus, ni kriv
da v naših zvezdah, am pak v 
nas samih«.

V prenesenem sm islu bi 
lahkp to  isto rekli tudi z a

(Nadalj. s  1. s tr.)

•eženimi uspehi v letu  1969. 
V  prim erjavi z letnim  proiz
vodnim  načrtom  smo v treh  
trim esečjih izpolnili 76,18 % 
letnega načrta, kar nam  sko
raj v popolnosti zagotavlja, 
da bomo obvezo izpolnili in 
tudi presegli. Ta obveza pa 
ni tako m ajhna, saj smo le
tos v devetih mesecih že pre- 

i segli celotno realizacijo v le- 
'tu  1969 za -2,181/0, k a r ne
dvomno dovolj zgovorno po
tr ju je  .izredni porast obsega 
proizvodnje v letošnjem letu.

Obeti za mesec oktober so 
itudi zelo ugodni, saj se je  
•stanje preskrbljenosti proti 
Ikoncu septem bra že nekako 
»normaliziralo«, čeprav so te-

Iskro, da za katerekoli naše 
težave ne smemo iskati vzro
kov drugod kot v nas samih 
— ali'' jih  znamo in hočemo 
ali pa jih  ne znamo ali pa 
nočemo spoznati in  prem a
gati! 'In če smo že prišli do 
spoznanja, da sam o pam et 
lahko prem ika »gore«, potem  
je skrajni čas, da na kadrov
ski problem atiki napravim o 
odločilne korake naprej, če 
nočemo, da nas bo čas p re 
hitel in konkurenca izginila 
iz trga.

Skušamo biti p lat zvona in 
upamo, da ne bomo zamudili 
zadnji vlak.

Če hodim o v Isikro zato, 
da z delom zaslužimo sebi in 
svojim otrokom  te r svoji 
družini nasploh »naš vsak
danji kruh«, potem  lahko re
čem, da smo resnično vsi 
vse do svojega bistva zainte
resirani kako je  in kako bo 
s to našo Iskro. Njen napre
dek je  naš napredek, njen

žave še vedno zelo velike in 
onemogočajo optim alne izko
ristke kapacitet v proizvod
nji. Vendar kljub tem u pri
čakujem o — in to  ne brez 
osnov — prav v oktobru re
kordno raven proizvodnje, ki 
naj bi se vsaj močno pribli
žala številki z osmimi mesti, 
oziroma jo  celo dosegla.

Zato želimo ponovno pou
dariti prav odgovornost vseh 
služb, ki operativno priprav
lja jo  delo v proizvodnji in ji 
zagotavljajo surovine te r se
stavne dele. Te službe lahko 
bistveno vplivajo na  večji ali 
m anjši čfekt vloženega deln 
— s tem pa  nam  obseg konč
ne finalizacije in doseg pro
izvodnega načrta.

L

obstoj je  naš obstoj, n jen 
zastoj je  naš zastoj, vpraša
n je  eksistence pa je  zelo pe
reče vprašanje! In  če vemo, 
da le delo ustvarja vrednost, 
proizvodnja pa zaslužek nam  
vsem, potem  nam ne more 
in ne sme biti vseeno, kako 
in kaj je  s tem našim  veli
kim  podjetjem . Da pa bomo 
lahko delali, rabim o mnogo 
sposobnih in najrazličnejc 
usposobljenih in izšolanih 
strokovnih kadrov od raz
iskovalcev, razvijalcev, kon- 
strukterjev  in tehnologov pa 
do komercialistov in sposob
nih finančnih strokovnjakov 
in  ne nazadnje delavcev, 
preddelavcev in m ojstrov, na 
katerih  sloni realizacija za
misli in načrtov prej naš.te- 
tih  strokovnjakov.

In prav strokovnjakov od 
kvalificiranih delavcev pa do 
doktorjev znanosti, vseh nam  
prim anjkuje, enih bolj d ru
gih manj — vseh pa toliko, 
da nismo zastonj zaskrb
ljeni, kako  bomo prem agali 
problem atiko ju trišn jega  dne. 
V petletnem planu od leta 
1971—1975 planiram o v Iskri 
povečanje fizičnega obsega 
proizvodnje na približno 500 
m ilijard S din in delavcev za 
novih 10.000. Vprašamo se 
lahko sam o odkod?! Na kak
šen način?! Kdaj?! Koliko?! 
Kakšne?! Ali vemo kaj im a
m o in kaj rabimo?! in kaj 
bomo rabili ju tri, po ju triš
njem , čez pet let?!

'Na vsa ta  vprašanja smo 
skušali odgovoriti v naši ana
lizi kadrovske problematike, 
pa  tudi vam, dragi bralci, 
bomo v naslednjih številkah 
časopisa skušali kaj več po
vedati o kadrovski proble
m atiki in o naši lastni po
m em bnosti, prem ajhni ali 
preveliki samozavesti, ter vse 
samoupravljailce (vse nas) 
osvestiti odločilnega trenu t
ka pred  katerim  stojim o, 
k a jti kadri so začetek in ko
nec vsakega delovnega p ro 
cesa.

O tem p a  drugič.
Igor Slavec

Jugoslovansko gospodarstvo 
zagotavlja 60 odstotkov sred
stev, s pomočjo katerih  se 
finansira znanstveno razisko
valno dejavnost. Razen pod
piran ja  sam ostojnih znanstve
nih in vseučiliških institutov 
je precejšen del sredstev na
m enjen tudi za razvoj razis
kovalnih del v posam eznih 
podjetjih  Lastne institu te  in 
službe za raziskovalno-znan- 
stveno dejavnost im a danes 
okrog 100 velikih podjetij, od 
katerih  vsako zaposluje več 
kot 3000 delavcev.

Po nedavno izvedeni anketi 
Zvezne gospodarske zbornice 
od 900 anketiranih delovnih 
organizacij polovica ni uvedla 
nikakršne oblike razvojno ra 
ziskovalnega dela. To so zve
čine m anjše organizacije, med 
njim i pa je  tudi 68 podjetij 
z 1000 do 3000 zaposlenimi in 
5 kolektivov, ki štejejo  prek 
3000 delavcev.

Podatki iz ankete po trju je
jo  dejstvo, da se v našem 
gospodarstvu ne posveča za-

Ves pretekli teden je  tra ja l 
v starodavni dubrovniški trd 
njavi »Revelin« posvet Nacio
nalnega kom iteja CIGRE — 
M ednarodne organizacije za 
velika električna omrežja, ki 
se ga je  udeležilo prek 800 
strokovnjakov s tega področ
ja. Med njim i je  bilo tudi p re
cej naših inženirjev iz Zavoda 
za avtom atizacijo (dr. inž. 
Bruno R usjan, inž. Albin 
K urnik, inž. Peternel in d ru 
gi), ki so s svojimi predava
nji poželi veliko zanim anja in 
priznanja. Posveta se je  ude
ležilo tudi nekaj članov inže- 
niring-teamov Iskra  Commer
ce — tokra t samo -kot poslu
šalci in zbiralci kontaktov • s

dostna pozornost racionaliza
ciji in izum iteljski dejavno
sti. Samo 19 od blizu 900 an
ketiranih podjetij se je posre
čilo prodati licence in sicer 
26 doma, 41 pa v inozemstvo.

V 82 podjetjih  so uporabili 
Okrog 3700 racionalizacij, a v 
75 delovnih organizacijah so 
sprejeli okrog 496 zaščitenih 
patentov. V inozemstvo je 
prodanih največ licenc iz pod
ročja kemije, kovinske indu
strije  in elektroindustrije.

Od blizu 350 milijonov din, 
kolikor so jih  izročili v 300 
anketiranih podjetij za razis
kovalno dejavnost, je  30 % 
nam enjeno za osvajanje no
vih proizvodov, 28 % izboljša
n ju  tehnologije, 20 % izbolj
šanju  kvalitete, 4 % za razis
kavo tržišča, 4 % za organiza
cijo dela, '2%  nakupu licenc 
in njihovemu nadaljnjemu 
razvijanju, a  2 % zagotovitvi 
dokum entacije, informacij, 
standardu in patentom.

Mi-

priznanim i domačimi in ino
zemskimi strokovnjaki s tega 
področja.

čedalje bolj očitno je, da 
se težišče prizadevanj našega 
podjetja  prem ika iz proizvod
nih s f e r n a  področja intelek
tualnih storitev, inženiringa, 
ki večkratno pomnožiije 
osnovno vrednost opredmete
nega dela, t. j. »sirove proiz
vodnje«, obenem pa nas spre
m injajo v upoštevanja vred
ne partnerje  v mednarodni 
delitvi dela in kooperaciji z  
inozemskimi firmami. Mirno 
Zavoda.za avtomatizacijo, na
staja tu  zanimivo področje 
dela za strokovnjake in me
nedžerje iz Iskra Commerce, 
k je r se že porajajo  prvi za
m etki inženiring dejavnosti.

Menedžersko-inženirske sku
pine so že sedaj (še bolj pa 
v najbližji bodočnosti) tisti 
element, ki naj povezuje pro
izvodne dosežke v tržno spo
sobne projekte. S tem bodo 
sam i po sebi odstranjeni 
vzroki, ki povzročajo večkrat 
povsem neutem eljena ugiba
n ja  o  upravičenosti in 
»aktualnosti« te ali one pro
izvodnje, te a li druge tovarne 
v Združenem podjetju. Vse
kakor pa nam bodo pomagali, 
da se izkopljemo iz. industrij
ske rom antike in širokopo- 
trošniške proizvodne miselno
sti, ki že dolgo ni več končni 
dom et naših prizadevanj in 
naših ustvarjalnih sposobno
sti.

M. Ljubič

V d ev e tih  m esec ih  1970  
za  2,18 o d sto tk a  v eč  

k o t  v ce lo tn em  le tu  1979
Mednarodni posvet 
elektroenergetikov 

Jugoslavije



Letos poudarek predvsem na 
telekomunikacijskih 

napravah in opremi za RTV
(Povzeto iz članka o razgovoru s tov. Francetom Dobnikarjem, 
predsednikom organizacijskega odbora za sejem Sodobna 
elektronika na GR v Ljubljani, ki je  bil objavljen v reviji

In d u str ijsk o  o b lik o v a n je  
k o t ga

pojm ujejo  n a  tu jem
ISKRA je  dosegla na področju industrijskega oblikovanja 
vidne uspehe. Kljub nekaterim  pripom bam  je  treba m alošte
vilni ekipi, ki se v združenem podjetju  Isk ra  ukvarja s to  
občutljivo dejavnostjo, dati priznanje, ki pripada vsem pio
nirjem  na področju oblikovanja.

Gospodarski vestnik).

Napredek na letošnjem  sej
mu sodobne elektronike je 
vsekakor najopaznejši na po
dročju telekomunikacij, radio
difuzne službe in elektronskih 
sestavnih delov, ki so baza 
za.proizvodnjo vseh elektron
skih naprav.

Skoraj priivseh razstavljav
cih na letošnjem  sejm u so
dobne elektronike je  moč 
opaziti, da nam eravajo pose
ben poudarek trem skupinam 
oziroma dejavnostim. Bržko
ne si je to mogoče razlagati 
z dejstvom, da je Jugoslavija 
razpisala obsežne in pomemb
ne mednarodno licitacije s 
področja telekomunikacij in 
radiotelevizije. Ni mogoče za-

Komunisti v »Avtomatiki« 
so sklicali sestanek, da se 
pogovorijo o proizvodni pro
blematiki ter o perspektivi 
podjetja. Nadalje so se po
govorili tudi o odgovornosti 
članov ZK do organizacije 
ZK, predvsem o odgovornosti 
vodilnih članov ZK, ki so se
veda glede na položaj še bolj 
odgovorni. Ugotavlja sc, da 
sc prav komunisti na odgo
vornejših delovnih mestih 
premalo zavedajo večje odgo
vornosti; planske naloge nam
reč v zadnjem trim esečju ni
so bile zadovoljivo izvršene. 
Sc vedno se dogaja, da služ-

nem ariti tudi ugotovitve, da 
področje telekomunikacij po
gojuje splošen razvoj gospo
darstva. Bolj ko namreč na
predujejo telekomunikacije, 
večje so možnosti, da bo hi
tro  napredovalo tudi gospo
darstvo.

Dve posvetovanji, ki sodita 
k sejmu sodobne elektronike, 
obravnavata elektronske se
stavne dele iz področja tele
komunikacij. Konferenca o 
elektronskih sestavnih delih 
je  nedvomno zelo pomembna, 
saj im ajo elektronski sestav
ni deli pomemben, vpliv na 
razvoj ostale tehnike, saj so 
npr. proizvodi klasične elek
tronike potrebovali tudi 30

be svojega, dela ne koordini
rajo, ne povezujejo sc dovolj 
sektorji področja med seboj. 
Organizacija zadolžuje svoje 
članstvo ZK, da na svojih 
delovnih mestih v sam ouprav
nih organih in drugod delajo 
bolj odgovorno in dosledno.

Ker se je  sestanek zaradi 
dokaj razgibane obravnave o 
notranji problem atiki dokaj 
zavlekel, je  bilo sklenjeno, 
da se čim prej še enkrat skli
če člane organizacije ZK, 
k jer bo obravnavano bodoče 
delo organizacije ZK.

I. K.

in  tud i 35 let, da so se razvili 
in spopolnili, medtem ko je 
predvsem napredek na pod
ročju elektronskih sestavnih 
delov omogočil, d a  se je  npr. 
tranzistor razvil v 10 letih, 
mikno vezja pa celo v petih 
letih. Prav sestavni i elektron
ski deli vplivajo na hitrejši 
in obsežn .jš i razvoj raznih 
aparatov. So gonilna sila teh
nike in vplivajo ne le na raz
voj elektronike same, marveč 
na napredek celotnega gospo
darstva.

Simpozij o telekomunikaci
jah  kot d ruga strokovna pri
reditev v okviru sejma so
dobne elektronike, je  z  refe
ra ti in temami, ki, jih  le-ti 
obravnavajo, pomemben pred
vsem zato, ker sc bo jugoslo
vanska služba PTT glede na 
predvidena obsežna vlaganja 
v telekomunikacijsko mrežo 
v obdobju 1970-1975, lažje od

' ločala za sisteme, ki jih  na
merava uvajati.

O organiziranih kontaktih s 
strokovnjaki, ki bodo sodelo
vali na kongresu in razstavi 
IFIP avgusta prihodnje leto 
na GR v Ljubljani, ni mogoče 
govoriti. Zbliževanje s kon
gresom IFIP in konceptom 
njegove razstave pomeni: tudi 
tehnika telekomunikacije in 
prenosa, ki jo  lahko predvi
devamo v naslednjih petih 
letih. Preprosto povedano, 
gre za prenos podatkov po 
telekomunikacijskih sredstvih, 
ki se že uveljavlja.

Že 17-letna tradicija sejma 
sodobne elektroniko bo ne
dvomno v znatno pomoč pri 
pripravah za razstavo IFIP, 
za katero sta  po podatkih 
uprave GR prodani že dve 
tre tjin i razstavnega prostora.

čeprav smo p ri nas v  raz
vijanju in populariziranju 
industrijskega oblikovanja 
naredili že pozitivne korake
—  medharodni bienale indu
strijskega oblikovanja, priza
devanja DLOS, Gospodarske 
zbornice, raznih institucij, 
organizacij in posameznikov 
za:napredek na tem področju.
— ne bo odveč, če se pomu
dimo pri Angležih, ki imajo 
na področju dizajna velike 
izkušnje.

Že 1944. leta je bil v Veliki 
Britaniji osnovan: svet za in
dustrijsko oblikovanje (Coun
cil of. Industrial. Design), ki 
je  finansiran iz državnega 
proračuna v. sestavi gospodar
ske zbornice. Staje okrog 100 
uslužbencev in 28 neplačanih 
članov, med katerim i so arhi
tekti;, pedagogi, novinarji in 
razni zastopniki industrije.

Propaganda za kvaliteto iz
delkov teče po tisku, radio 
televiziji ter s predavanji po 
šolah, ljudskih univerzah, ve
leblagovnicah in po raznih 
razstavah. Publikacija »De
sign* izhaja v nakladi 17.000 
izvodOv in obvešča javnost o 
najnovejšiH izdelkih in obli
kah;

Pomemben činitelj v borbi 
za kvaliteto je  »index-design«, 
ki vsebuje vse nove izdelke, 
ki jim je  ustrezna komisija 
priznala vsestransko kvalite
to. Vse to ima določene, kori
sti tako za proizvajalca kot 
za porabnika. Potrošniku ra
bi indeks kot orientacija pri 
nakupu dobrega izdelka, pro
izvajalcu pa kot reklamni sti
mulans — če je  njegov izde
lek v indeksu, še  več pa seve
da, pomeni, če dobi nagradno 
nalepko. Na ta način gre pro

izvajalcu v prid, če pošlje 
izdelek komisiji, ki zaseda 
dvakrat tedensko, v testira
nje. č e  je rezultat atesta ne
gativen, svetuje kom isija na 
proizvajalčevo željo industrij
skega oblikovalca, ki potem 
sodeluje pri izboljšavi izdel
ka, ali pa pri novem osnutku. 
Večkrat je  rezultat takšnega 
sodelovanja visoko priznanje 
pri zopetnem atestu izdelka.

O dobrem industrijskem  
izdelku govorimo tedaj, če 
izpolnjuje vse kriterije, ki jih  
komisije uporabljajo pri-oce
njevanju, Ti kriteriji so po
vzeti po švicarskem arhitek- 
tu-oblikovalcu Maxu Billu 
»Die gute Form«;

1. uporabnost: izdelek naj 
v naj večji možni meri izpol
njuje vse zahteve funkcional
nosti,

2. uporabna vrednost: upo  
rabljeni material in proizvod
ni, postopek naj pospešujeta 
uporabno vrednost predmeta,

3. oblikovna ustreznost: zu
nanja oblika in vsak sestavni 
del: predm eta naj bo smotrn 
in v skladu z uporabljenimi 
materiali;

4. estetska enovitost: oblika 
izdelka naj ne bo samo re
zultat ozke sm otrnosti, tem
več vsota vseh funkcij naj 
privaja db harmonične celo 
te, ki vzbuja- estetsko enovit 
vtis,

5. dobra oblika — kulturna 
dobrina: estetska komponen
ta kol vidni izraz vseh funk
cij postaja argument, kadar 
določen izdelek spričo čiste 
uporabnosti opravlja tudi 
kulturno poslanstvo svoje do
be in prejm e zaradi tega odli
kovanje »Dobra oblika«.

Sestanek organiza
cije Zli

v »Avtomatiki«
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Integracija mora ljudi povezati 
v večfo medsebojno odvisnost
V petek, 9. oktobra 1970 je član sveta federacije in Izvršnega 
komiteja ZKJ Edvard Kardelj v spremstvu predsednika CK 
ZKS Franca Popita in predsednika Izvršnega sveta SRS Stane
ta Kavčiča obiskal Jesenice in imel daljši razgovor s pred
stavniki vseh- treh  'slovenskih železarn. Na tem sestanku je 
spregovoril tudi tov. Edvard Kardelj. Zaradi izredne zani
mivosti njegovega govora; zlasti še zato, ker sc večji del na
naša na medsebojne odnose znotraj integriranih podjetij, po
vzemamo iz njegovega govora najvažnejše misli. (Govor je  bil 
objavljen v 41. številki glasila delovnega kolektiva Železarne 
Jesenice ŽELEZAR z-dne 16. 10.- 1970).

»Že pred časom sem izrazil 
željo«, jč dejal Kardelj, »da 
bi se z vami pogovarjal in 
seznanil z razvojnimi mož
nostmi slovenskega železar
stva ter o nekaterih stvareh, 
ki ste jih, kakor vidim, že 
vkl j učili v vaše razprave o 
perspektivnem razvoju žele
zarstva na Slovenskem. Mi
slim, da je  slovensko železar
stvo eno od vodilnih panog

in kakorkoli je bilo prej 
majhno in pol obrtniško, 
predvsem med obema vojna
ma, je  vendar že več deset
letij, da ne rečem stoletij, eno 
osnovnih panog slovenskega 
gospodarstva. Mislim, d a  se 
je treba pri tem odločiti, ali 
bo Slovenija d a lj: gradila 
svoje železarstvo, kar pomeni, 
da ga bo v okvira svojega go
spodarskega plana dalje uspo

sabljala. To pa pomeni prila
goditi železarstva modernim 
pogojem svetovnega tržišča 
oziroma moderni tehnologiji, 
ter tendencam, ki se danes 
kažejo-v ekonomski: strukturi 
f¡načrtih organizacij: k r nasta
ja jo  na tem področju.

Mi smo, po mojem mnenju, 
še vedno pod vplivom nekda
njih gesel, ki so bila svoje 
čase za naše razm ere progre
sivna in nujna, ki pa jih je 
treba sedaj postaviti v pravi 
prostor in čas. Mislim pri 
tem na gesla kot je  speciali
zacija, proti vsesplošnosti, 
itd. Sicer se  strin jam  s tem, 
ampak to pomeni iti za pra
vo delitev dela, za specializa
cijo v posameznih obratih 
itd. Mogoče pa je tak proces 
do k raja  izvesti le, če obsta
ja jo  med panogami, med ta

kimi specializiranimi organi
zacijam:, ki gredo na tako 
organizirano delitev dela in 
to v naširšem krogu, ki pred
stavlja en proizvodni ciklus, 
tudi,medsebojne odgovornosti 
in take ekonomske odnose, ki 
omogočajo, da. se lahko spe
cializacija in taka delitev iz
vede. K ajti propasti mora 
vsaka organizacija, vsaka in
tegracija in delitev dela,, ki 
bo grajena samo na progra
mu fizične delitve dela, ne pa 
tudi na skupni odgovornosti 
iir skupne sodelovanju v fi
nalnem dohodku, ki ga celot
na taka korporacija, združba 
ali združenje itd. ustvarja.

Ni slučajno, da danes v 
svetu velike zdtužbe niso več 
klasični trasti, kakršni so na
stajali ob koncu 19. in v za
četku tega stoletja, ko sc je 
po eni. smeri sam ostojno raz
vijal finančm kapital prek 
bank, superbank, po dragi 
strani pa  trasti, ki so šli v 
zajemanje več ali manj so
rodne proizvodnje, da bi se

izognili medsebojni konku
renčni borbi. Današnje združ
be so zasnovane na zelo pre
cizno organizrani delitvi dela, 
ampak obonem združujejo na 
samo več panog, am pak cela 
več gospodarskih oblasti. Ve& 
je združbe v svetu danes za
jem ajo od proizvodnje su ro  
vega železa do predelave, 
gredo pa  celo v turizem in v 
razne drage panoge, ki so za
n je  v tistem  trenutku najbolj 
donosne,, najbcE akumulativ
ne, ki jim  omogočajo, da laž
je  prenašajo udarec, ki jih 
tr g  lahko v eni ali drugi 
smeri izvaja na take združbe. 
S truk tura  teh združb v svetu 
je  v zadnjih 50 letih, doživefla 
velike spremembe ravno v tej 
smeri.

NADALJNJI RAZVOJ
SLOVENSKEGA
ŽELEZARSTVA
Zaradi tega se je  meni zdelot 

potrebno, da bi pri trotira
n ju  problemov slovenskega:



V glavnem obstajajo trije  
različni načini, da se progno- 
zira konjunktura in splošne 
gospodarske tendence:

Ekonom etrijski modeli
S pomočjo preučevanja po

p rejšn jih  razmerij med dolo
čenimi činitelji — na prim er 
med dohodkom in zaposle
nostjo  ali investicijami in 
obrestnim i m eram i — je mo
žno postaviti razne enačbe 
za bodoči razvoj. Poenostav
ljeni model obsega samo 
malo število enačb, medtem 
ko je lahko v kompliciranem 
modelu več sto enačb.

Poglavitne hibe so v prvi 
vrsti v težkem ugotavljanju 
ustreznih razm erij, kolikor 
takšna razm erja sploh obsta
jajo . V praksi pa sto je stvari 
še težje: kako p riti do točnih

Nadomestilo OD v času bolovanja
Uredništvo je  prejelo vprašanje, kakšno je  nadome

stilo osebnih dohodkov do 30 dni bolezenskega dopusta, 
ki ga plača podjetje. Izplačilni oddelek kranjske tovar
ne nam je poslal naslednji odgovor:

I.
— za poklicne bolezni, ki jih  kot take 

označi zdravstvena služba
— za nesreče pri delu
— vsa ostala obolenja in nesreče
— nega svojcev

II.
Nadomestila v času zdravljenja v 

zdravstvenih zavodih se obračunavajo:
— sam skim delavcem, ki ne vzdržujejo 

nobenega družinskega člana
— delavcem, ki preživljajo enega družin

skega člana
— delavcem, ki preživljajo dva družinska 

člana
— delavcem, ki preživljajo tr i ali več 

družinskih članov
III.

Delavci, ki prvič stopajo v delovno razm erje in še 
nim ajo 9 mesecev delovne dobe, prejem ajo v času bo
lezni 60 % nadomestila OD.

V prim eru zdravljenja v stacioniranih zdravstvenih 
zavodih pa se uporabijo k riteriji pod tč. II.

100% 
100% 
80 % 
70%

stacioniranih

60%

80%

90%

100%

Moda
v ekonomskem prognoziranfu

podatkov, ki naj bi jih  vsta
vili v enačbe. Ne samo, da 
obstaja neizogibni časovni 
presledek preden pridejo v 
javnost potrebne statistike: 
večina teh statistik  je pod
vržena raznim revizijam. Vse 
to slabi uporabno vrednost 
ekonom etrijske metode.

Testiranje m išljenj in  sta
lišč.

Testiranje m išljenj se upo
rab lja  za poizvedovanje o 
tem, kakšne namene im ajo 
potrošniki, pri čem er se iz
prašajo  določeni znanstveno 
ugotovljeni »vzorci« poslov
nih ljudi in potrošnikov.

V takoimenovanih konjunk- 
tum ih  testih miinchenskega 
IFO institu ta zahtevajo od 
anketiranih, da odgovarjajo 
samo kvalitativno s term ini 
»več«, »nespremenjeno« ali 
»manj«. Ta vrsta testiran ja  
je  v široiki rabi na evropski 
celini. V Veliki B ritaniji 
opravlja K onfederacija bri
tanske industrije takšno an
keto tr ik ra t na leto. Japonci 
zahtevajo od anketiranih po
slovnih ljudi, da dajo svoje 
napovedi v obliki točnih šte
vilk.

V ZDA se vrši vsako tri
mesečje uradno anketiranje 
pričakovanja potrošnikov gle
de nakupov. Opravijo okrog 
12 000 intervjujev, od katerih 
tra ja  vsak po nekaj minut. 
Toda v ZDA obstaja tudi ten
denca, da se sprejm ejo tudi 
raziskovanja stališč, ki im ajo 
namen osvetliti tudi psiho
loške aspekte s strani po
trošnikov.

Poglavitna pom anjkljivost 
testiran ja , tako m išljenj kot 
stališč, je  ta, da firme ali 
posamezniki lahko spreme
nijo svoje namene ali pa da 
se ne obnašajo v skladu s 
Svojimi izjavami. Drugič, n ji
hovi odgovori so lahko ne
iskreni.

Centralna japonska banka 
pravi, da so se njena testi, 
ranja poslovnih ljudi poka
zala kot dober indikator pre
mikov navzgor, da pa pona
vadi ne napovejo obsega pre
mika navzdol.

Vodilni indikator
Američani so se poprej 

držali ideje, da dosežejo ne
kateri ekonomski indikatorji 
preokretnico ponavadi veliko 
poprej kot splošni poslovni 
ciklusi. Takšne serije ciklu
sov vključujejo investicije v 
nova podjetja in opremo, te
čaje akcij, cene industrij
skih surovin, stroške delovne 
sile po enoti proizvoda in 
spremembe v dolgovanjih na 
podlagi potrošniških kredi
tov.

Poglavitna pomanjkljivost 
je, da takšni indikatorji v 
ZDA niso izpustili dati opo
zorilo, da prihaja  do pre- 
okretov, toda zato so dali ve
liko napačnih signalov.

Sedaj dobiva ta ideja nove 
impulse s strani IFO insti
tu ta  v Zahodni Nemčiji. Če
prav njihove raziskave še 
niso končane, so prepričani, 
da lahko dajejo cenitve skla
dišč in portfeljev napoved 
zahodnonemške konjunkture 
daleč vnaprej.

Iz tistega, kar je bilo re
čenega v Madridu, verjetno 
nobena dežeila nima posebnih 
uspehov na tem področju. 
Vendar se zdi, da obstaja 
tendenca o opuščanju ogrom
nih ekonom etrijskih mode
lov in dajanja večjega po 
udarka na testiranje rnišlje- 
nja. čeprav se nekateri Ame
ričani obotavljajo priznati, 
so izglcdi, da so podatki o 
pričakovanih investicijah v 
tovarne in oprem o v ZDA 
dali boljše prognoze za na
slednje leto od kateregakoli 
ekonom etrijskega modela.

(THE ECONOMIST)Kamera je tokrat »posnela« tov. Franca L ukana v obratu MEHANIZMI
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železarstva morali im eti pred 
očmi:

Odločiti se, ali bomo razvi
jali slovensko žleezarštvo, ali 
ne, mislim do njegove polne 
sposobnosit. Osebno mislim, 
da ga je  potrebno razvijati. 
In če ga želimo razvijati, mu 
je  potrebno dati določen 
predprostor in prostor, da se 
razvija v osnovno proizvod
njo, da si zagotovi bazo in da 
razvija v polfinalno in finalno 
proizvodnjo ter druge pano
ge. ki mu lahko v celoti daje
jo  sposobnost za nadaljnji 
razvoj. S tem, seveda, da se 
to  železarstvo orientira na ju 
goslovanski oziroma slovenski

Seveda, ko govorimo o tem, 
ne mislim, da bi to  lahko 
uresničili ju tri, am pak gre za 
jasno orientacijo, na katero 
se moramo usm eriti. Glede 
dilem, o katerih je  govoril ge
neralni direktor Klančnik, je  
potrebno zavzeti zelo jasna 
stališča. Slovenskim železar
nam je  potrebna baza v črni

m etalurgiji oziroma osnovni 
proizvodnji. Tu obstojijo  
možnosti, ali da sami gradite 
to osnovno m etalurško pro
izvodnjo, ali da greste v ko
operacijo z drugimi, bodisi s 
sosednjo Hrvatsko ali Bosno, 
ki im ajo podobne programe. 
Razen tega menim, da je  ver
jetno še bolj kot to važna 
za razvoj slovenskega železar
stva polfinalna in finalna 
proizvodnja.

Ob tem nastaja  vprašanje: 
ali ostati na čistih kupopro
dajnih odnosih z obstoječimi 
predelovalnimi organizacija
mi, ali težiti za nekimi dru
gimi odnosi. Občutek imam, 
da je  trgovina, kupoprodajni 
odnos, glavni del viših gospo
darskih odnosov in koperaci- 
je  v okviru jugoslovanskega 
pa tudi zunanjega trga. Zdi 
se mi, da bomo mi vedno 
znova padali v konflikte med 
predelovalno industrijo  in in
dustrijo , ki daje osnovno pro
izvodnjo. Veste, da smo že 
sedaj v stalnih sporih okrog

tega in poskušamo to reševa
ti z nekakšnimi polukrepi, ki 
dajejo trenutne injekcije za
to , da se gre za leto ali dve 
naprej, potem  pa se znova ta 
protislovja nagrm adijo in de
lajo nove težave.

Menim, da bi morali ta  pro
blem reševati na dva načina 
paralelno, vendar na eni ali 
drugi način. Eno so m išljenje 
direktne pogodbe, katere bi 
morali uvesti med enimi in 
drugimi proizvajalci, katere 
se ne bi sukale samo okoli 
cen, am pak predvsem okrog 
skupne delitve dohodka, ki 
pride do izraza prek finalnih 
proizvodov. S tem, da se se
veda lahko to vpršanje rešu
je  potem , bodisi da se ugoto- 
tovijo te relacije in se p re
nese na medsebojne cene, na 
utrjevanje medsebojnih cen, 
ali pa se najdejo drugi izviri 
takšnih medsebojnih dogovo
rov na tej osnovi. Če ne bo
mo našli izhoda v tem smi
slu, potem sc bomo vedno 
morali vračati nazaj v iska

nje rešitev z adm inistrativni
mi m eram i oziroma ukrepi.

Nisem proti adm inistrativ
nim meram zaradi nekega go
lega principa, ali principial- 
nega antietatizm a, čeprav sem 
tu  zaradi tega, ampak pred
vsem, ker vsa praksa, ne sa
mo naša, am pak tudi v svetu 
kaže, da 'so  vse adm inistrativ
ne mere, razen kadar gre či
sto za regulativne mere, ved
no večja prepreka, kot po
moč, oziroma da lahko delu
je jo  samo za zelo kratek čas. 
Zato se mi zdi, da bi v tej 
smeri morali iskati neko re
šitev, ali pa drugo možnost, 
da slovensko železarstvo tudi 
samo išče nove poti v polfi
nalno in finalno proizvodnjo 
na tem področju in m orda v 
kakšne sorodne panoge, ki ne
posredno vplivajo na poslo
vanje železarstva. Predvsem 
mislim tu na trgovino pa tudi 
na finančno poslovanje. Tako, 
da se sama slovenska železar
ska organizacija kom pletira, 
kar nekaj že delate na tem.

mislim, da se kompletira s 
svojo funkcijo finančne kon
centracije, ki deluje potem 
na tem celotnem, če lahko 
tako rečem, trgu kapitala in 
pa z ustrezno organizacijo 
znanstveno raziskovalnega 
dela. •
N O V A  D O BA INTEGRACIJE

K arakteristika teh moder
nih služb je, da so banke kot 
sam ostojen mehanizem, kot 
koncentracija finančnega ka
pitala v razvitem svetu izgu 
bile staro vlogo. Da je nasto
pila nova doba integracije, ki 
združuje proizvodnjo, trgovi
no, finance in znanstveno 
raziskovalno delo. Ta ogrom
na koncentracija vseh teh 
faktorjev v takih velikih or
ganizacijah odpira povsem 
nove prostore za razvoj teh 
velikih združb. Znotraj teh 
organizacij pa so celo v kapi
talističnem svetu posamezne 
organizacije na osnovi dogo
vorjene delitve dela zelo sa
m ostojne. V našem sistemu



L etni o d m o ri za k lju čen i
Letni oddih naših delavcev 

je v letošnjem letu potekal v 
počitniških domovih ISKRA, 
dokaj urejeno. Interes za le
tovanje v Poreču sc je še 
povečal. Naše kapacitete so 
občutno prem ajhne, zato na
jemamo privatne sobe. Sko
raj vsi si želijo letovanja v 
domu, ker sobe ne odgovar
ja jo  ceni naših sob. Tudi na
šemu poslovanju ne odgo
varja plačevanje dragih sob 
privatnikom, ker nam zelo 
znižuje prom et, te r slabša 
ekonomičnost poslovanja. Po
večan interes naših delavcev 
nam narekuje, da mislimo 
na nove kapacitete, da s svo
jo organizacijo izboljšamo 
prehrano in ostale usluge ter 
tako sledimo potrebam  ZP 
ISKRA. Poreč jet v zadnjem 
letu najbolj razgibano me
sto turizm a v Jugoslaviji. 
Tudi mi se vključujem o v 
zelo rentabilen delavski tu ri
zem na tem področju.

Naš kamp »Mir« na Dugem 
otoku je v letu 1970 doživel 
nekaj sprememb, zabeležili 
smo kar dober rezultat; go
stov je bilo nekoliko manj 
od lanskega leta. V Trenti 
je letovalo približno enako 
delavcev kot lansko leto. Re
zultat ni pomemben, ker je 
celoten prom et zelo majhen. 
Počitniški dom na Bledu pa 
je poglavje za sebe. V tem 
domu letuje zelo redek član 
ISKRE. Dom ima izredno 
lego in odlične pogoje za le
tovanje. Med sezono je zase
den od drugih ljudi, ali pa 
je prazen. Tudi izven sezone 
ni prom eta, ker naše organi
zacije trošijo  svoja reprezen
tančna sredstva drugje. Dom 
posluje v velikih težavah. 
Potreben je generalne obno
ve, s tako razporeditvijo ne 
bo nikoli rentabilen. Da bi 
lažje spoznali stanje, posre
dujemo nekaj značilnih po
datkov:

Celoten prom et Poč. doma 
BLED /  1969 znaša 168.752,28 
dinarjev, stroški prehrane in

Dodatni prostori za proizvodnjo telefonije v Kranju
»Iskra« v K ranju gradi 

15 000 m! novih prostorov za 
razširitev proizvodnje telefo
nije.« Približno taka je bila 
vsebina informacije večernih 
nedeljskih poročil RTV Beo
grad v sredini septembra. 
Podobne informacije v grad
nji prostorov za telefonijo 
smo brali še v »Delu« in to
varniškem glasilu »Iskra«.

Prav je, da se s to  novico 
seznanimo podrobneje.

ISKRA — Elektrom ehanika 
v K ranju zelo uspešno pro
daja izdelke svojega obrata 
avtom atskih telefonskih na
prav. Dejavnost tega obrata 
se močno vključuje v razvoj 
PTT službe v Jugoslaviji. Po 
planih te službe bo naraslo 
število telefonskih priključ
kov na 100 prebivalcev od 2,3 
v letu 1969 na 6,4 v letu 1975. 
Tako razširjanje telefonske 
mreže pa zahteva veliko tele

fonskih central in telefon
skih aparatov. Velik del te 
opreme dobavlja tem u kup
cu prav Iskra. Poleg PTT 
službe pa im ajo izdelki tele
fonije še precej drugih kup
cev.

Iskra svojo proizvodnjo v 
obratu  ATN vsako leto zelo 
povečuje. Njeni sedanji pro
stori so s proizvodnjo že pre
natrpani, s tržišča pa priha
ja jo  vedno nova naročila, ki 
jih ATN ne more izdelati 
pravočasno. Za povečevanje 
svoje proizvodnje obrat nuj
no rabi dodatne prostore.

V tovarni je  padla odloči
tev, da se ob sedanjih pro
storih ATN zgradi nova stav
ba. Po sedanjih planih bodo 
v novi zgradbi razporejene 
montaže, razvoj in nekatera 
skladišča; v sedanjo m onta
žo te panoge se bo pa raz
širila proizvodnja delov. S

tem bo panoga telefonije pri
dobila skoraj 100% dodatnih 
površin, njena proizvodnja 
pa naj bi narasla na približ
no 2,5 kratno vrednost raču
nano po sedanjih cenah. Pla
ni kažejo, da bo v prihodnjih 
nekaj letih treba v to  proiz
vodnjo vključiti dodatnih 
1000 ljudi.

G radnja objekta naj bi bila 
skupno z instalacijam i goto
va do 31. 12. 1971. V začetku 
leta 1972 naj bi obrat začel 
z vseljevanjem svojih mon
taž v nove prostore. Z dogra
ditvijo teh površin bomo pri
dobili cca 9800 m2..

Pripravljalna dela za grad
njo so se začela že v avgu
stu. Jama za temelje je  bila 
v grobih izmerah izkopana, 
ker je  bilo treba pregledati 
teren, k jer bo zgradba stala. 
Po zakonu se za gradnjo za
hteva urejena dokumentacija,

oddaja gradnje na licitaciji* 
zagotovljena finančna sred
stva in še nekaj drugih po
gojev, da se lahko vrže prva 
lopata betona.

Koncem septem bra je  SGP 
»Projekt« iz K ranja, ki je  na 
licitaciji kot cenejši ponud
nik dobil gradnjo v izvajanje, 
začel s polaganjem arm ature 
v temelje in betoniranjem  
temeljev.

V naših planih predvideva
mo, da bo še letos zabetoni
rana stropna plošča druge 
etaže. V pnro etažo naj bi te
lefonija že vselila nekaj svo
jih skladišč. Upamo, da nam  
prezgodnja zima ne bo p re 
prečila uresničitve teh pla
nov.

Sedaj je za tovarno najvaž
neje, da se predvideni plani 
za začeto gradnjo izvedejo ta
ko ali še bolje, kot so bili 
začrtani.

režije 135.631,60 din, osebni 
dohodki zaposlenih v domu 
51.289,65 din, am ortizacija pa 
.17.878,95 din. Skupni stroški 
204.800,20 din.

Izgubo 36.047,92 din smo 
pokrili z dobrim i rezultati 
drugih domov. Tako visoka 
izguba ohromi vso poslova
nje celotne počitniške skup
nosti iz leta v leto.

Počitniški dom na Bledu je 
bil nabavljen za potrebe let
nih oddihov delavcev ZP 
ISKRA izven sezone pa za 
reprezentančne svrhe vseh 
organizacij ZP ISKRA. Vsa 
dejavnost izven sezone se raz
vija največ s sem inarji, ki 
potekajo v zimskem času, ko 
ima počitniški dom vse pro
store ogrevane. Celotni pro
met z vseh org. ZP ISKRA je 
bil 23.600 N din. Ker ni niti 
v perspektivnem pogledu iz- 
gledov za povečanje intere-

(Dalje na 7. strani) Posnetek v orodjarni tovarne »Avtoelektrika« Nova Gorica
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pa še celo ni nobenega razlo
ga, da bi take integracije šle 
na škodo sam ostojnosti posa
meznih organizacij. Menim, 
da je potrebno, da se sloven
sko železarstvo razvija v tej 
smeri kot je govoril generalni 
direktor Klančnik. Da se na 
nek način kompletira in da 
se usposobi za tak dohodek 
oziroma tako struk turo  do
hodka, ki ga bo kot celota 
dobivala iz svojega živega in 
minulega dela. da se bo slo
vensko železarstvo čim bolj 
osamosvojilo in čimbolj za
varovalo pred trenutnim  udar
cem na prim er na ožjem ob
močju proizvodnje jekla.

Slovenske železarne, kot 
sem razumel, so orientirane 
na proizvodnjo finejših jekel. 
Čeprav nisem strokovnjak, 
vendar predpostavljam , da je 
v današnjem času, ko nasta
jajo vsemogoče nove legure 
in nove zvrsti visoko kvali
tetnih jekel, tam  zlasti, k jer 
se ukvarjajo  s poleti v veso
lje, kjer izdelujejo najm oder

nejše avione in k jer im ajo 
najrazvitejšo vojno industri
jo. na tako kvaliteto jekel, 
vsaj jaz mislim tako, v slo
venskem železarstvu ne mo
remo računati. Oziroma lah
ko bi računali, če bi bilo slo
vensko železarstvo v koope
raciji z zelo močnimi centri 
znanstveno raziskovalnega de
la. Mislim s takimi centri, ki 
bi bili podrejeni interesom 
slovenskega železarstva. Kajti 
čim bi šlo za neke druge 
centre, od katerih bi železar
ne kupovale samo določene 
znanstvene usluge, bo železar
stvo vedno deset let za dru
gim. To se pravi, ali boste 
morali imeti svoj zelo močen 
raziskovalni center, ali pa bo
ste v sami proizvodnji jekla 
neprestano zaostajali in s tem 
seveda tudi slabili svoje po
zicije. Za tako znanstveno 
raziskovalno delo, kakršno je 
tu  potrebno na tem področju, 
se mi pa zdi, da so potrebna 
zelo velika finančna sredstva, 
velike naložbe, ki jih  im a

lahko samo velika, močna 
organizacija, močnejša kakor 
so danes slovenske železarne 
skupaj. Šele sčasoma boste 
železarji v stanju ustvariti 
taka sredstva. Že zaradi tega 
mislim, da je  potrebno, če ta 
vaša orientacija ostane taka 
kot sem jo  jaz razumel v pr
vih razpravah, da se ta  pro
izvodnja razširi, kompletira 
in usposobi, da bo lahko da
ja la  večjo akumulacijo.

Ko govorim o vsem tem, 
ne mislim, da je  zato potreb
no, da se slovenske železarne 
avtarkično zapirajo vase. V 
eno in drugo sm er sc lahko 
razvijajo. Bodisi z naložbami 
v svoj lastni krog, bodisi z 
naložbami v razne druge ko
operante oziroma druge fak
torje, ki delujejo na tem 
področju. Jaz se za nobeno 
od teh variant posebej ne na
vdušujem, ker je  to popolno
m a stvar čiste ekonomske 
računice. Ampak brez dvoma 
pride tu v poštev tako orien
tacija na lastno bazo na mor

ju , ali pa dogovor s hrvaški
mi železarnami za skupno 
bazo na morju, ali pa even- 
tuelno za dogovor z bosan
skimi rudniki za eksploataci
jo  rudnikov v Bosni.

NADALJN7A POT 
SAMOUPRAVNE  
IN TEG RAC IJE

Pri vsem tem pa nastajajo  
nekatera vprašanja, o katerih 
bi danes rad govoril tudi za
radi tega, ker pripravljam  
referat za II. kongres samo
upravljavcev Jugoslavije.

Mislim, da centralni prob
lem nadaljnjega razvoja sa
m oupravljanja danes pri nas 
ni več v samem podjetju. 
Kljub temu, da v podjetjih 
nekje nekoliko bolje, drugje 
malo slabše funkcionira sa
m oupravljanje, toda ono je 
tu  in ima svojo zakonitost in 
logiko ter bo šlo svojo pot 
naprej. Imamo pa vrsto ne
rešenih vprašanj v ekonom
skih odnosih, ki nas motijo 
v tej samoupravni integraciji.

Vzel bom vaš prim er inte
gracije. Slovenske železarne 
povezujejo dve ali tri stvari. 
Prvič dogovor o delitvi dela, 
drugih dogovorov o skupnih 
naložbah in tretjič, če se ne 
motim, skupna komerciala. 
Vlaganja so na osnovi kre
ditnih odnosov, to je brez 
dvoma varianta, ki je  mogo
ča, potrebna, mi do danes 
tudi drugih nismo odpirali v 
našem sistemu. Vendar pa 
verjetno nezadostna, da bi 
prišlo do intenzivnejše med
sebojne ekonomske odvisnosti 
oziroma medodvisnosti vseh 
treh organizacij. Vse tr i or
ganizacije živijo vsaka za se
be in izključno od svojega 
lastnega dela, od svojega 
lastnega vlaganja in od tistih 
obresti, ki jih dobivajo od 
vloženega kapitala v skupni 
fond. Ko se postavlja vpraša
nje skupne izgradnje objek
tov črne m etalurgije s ko
murkoli, se takoj postavlja 
tudi vprašanje oblike eko
nomskih odnosov. Cb greste



je vzrok, da ljudje delajo bolj prizadevno?V čem
Č e  ž e l i t e  d o b i t i  o d g o v o r  n a  t o  v p r a š a n j e ,  v p r a š a j t e  
d e l a v c e !  T o  j e  s t o r i l a  d r u ž b a  L o c k h e e d - G e o r g i a ;  p r i 
p r a v i l a  j e  a n k e t o  i n  u p o r a b i l a  r e z u l t a t e  z a  d v i g  d e 
lo v n e  z a v e s t i .

Kaj je vzrok, da ljudje de
lajo? Ali bolje: kaj je  vzrok, 
da ljudje delajo bolj priza
devno? Odgovor, ki ga je  da
la na to vprašanje šola za 
vodenje in medsebojne od
nose se glasi: »Privlačnejše 
in pomem bnejše zaposlitve«. 
Toda kaj je  treba storiti, da 
bi bila zaposlitev privlačnej
ša?

Prvi korak, ki ga je  ameri
ška letalska družba Lockheed
Georgia storila v tej smeri 
je  bil, da je  vprašala svoje 
uslužbence, kakšno je njiho
vo m nenje o tem problemu. 
Od jun ija  1967. dalje je  za
sledovala učinkovitost dela, 
vključno z anketo o odnosih 
med zaposlenimi, da bi ugo
tovila, kaj zaposleni mislijo 
o sebi, svoji zaposlitvi in o 
kolektivu. Sedaj uporabljajo 
rezultate te študije, da bi 
dosegli večjo produktivnost.

Osnova za to študijo  so bile 
spremembe v družbi Lock
heed-Georgia v letih 1966-1967. 
Družba se je  pripravljala na 
izdelavo C-S, največjega letala 
na svetu. Izvedba tega pro
jek ta  je  zahtevala porast de
lovne sile od 7.000 na 29.000 
delavcev: družba je  želela ve
deti, kakšen učinek bi imel 
ta  porast na produktivnost, 
oz. učinek.

Raziskovanje je  vodila eki
pa z Inštitu ta  tehnološke šole 
za psihologijo v Georgi pod 
vodstvom dr. Kennetha 
Schenkela, predstojnika druž
be in industrijskega psiholo- 
ga-raziskovalca. Za zunanjo 
raziskovalno ekipo so se od
ločili iz dveh vzrokov:

— delavci bodo bolj spro
ščeno odgovarjali ljudem, ki 
niso iz njihovega podjetja,

— izkušnje so pokazale, da 
se ne izplača najeti izkušenih

na sodelovanje s čistega kre
ditnega odnosa, potem  boste 
dobivali anuitete, obresti in . 
po določenih letih je eko
nom ska zveza med vami in 
med tem  skupnim podjetjem  
prekinjena. Ostane samo po
godbena zveza, tisto, kar Bo
ste v začetku zapisali v po
godbo, namreč da vam to 
podjetje dobavlja take ali 
drugačne količine surovega 
železa ali druge surovine.

V našem sistemu običajno 
ko pride do te točke, pona
vadi nastopijo tudi trenja. 
Takrat se začne potem borba 
okrog cen in vseh drugih po
gojev sodelovanja. V prašanje 
je, ali je  tudi na tem pod
ročju tak čisti kreditni odnos 
zadosten za to  integracijo, za 
to koncentracijo kapitala, 
kakršnega mi danes moramo 
dobiti.

Naj navedem primer. Če 
greste železarji v proizvodnjo 
polfinalnih in finalnih izdel
kov v okviru slovenskega žele
zarstva, kakšni odnosi bodo

raziskovalnih ekip za tako 
kratek  čas.

Anketo so razdelili v tri 
stopnje.

1. Da bi dobili grobo sliko 
stanja, so povprašali nekaj 
delavcev za njihovo m nenje 
o svojem delu in družbi.

2. Na podlagi teh odgovo
rov so izdelali tri. različne 
vprašalne pole za tri stopnje 
zaposlenih; eno za nadzorne 
(vodstvo), drugo za nenad- 
zorne, a plačane na mesec 
(inženirji, knjigovodje, itd.) 
te r tre tjo  za delavce, plačane 
na uro. Vsaka vprašalna pola 
je  vsebovala 66 vprašanj.

Polovica vprašanj je  bila za' 
vse tri stopnje enaka. Druga 
polovica pa je  vsebovala vpra
šanja o specifičnih problemih 
posamezne stopnje. Vsako 
vprašanje je  bilo razdeljeno 
na  tr i dele:

1. Kako je sedaj?
2. Kako naj bi bilo v bo

doče?
3. Koliko vam to pomeni?
Vprašalne pole so poslali po

p o šti vsem zaposlenim v 
družbi Lockheed-Georgia na 
njihove domove. Odgovori so 
bili anonim ni in približno od
25.000 zaposlenih, jih  je  od
govorilo 11.000, to je  43 %. 
Večji delež odgovorov so pre
jeli od nadzornih in nenad- 
zornih nameščencev, manj pa 
od delavcev.

3. Potem, ko so z računal
nikom obdelali rezultate, so 
pripravili podrobnejši pro
gram. Ustanovili so odbor 
najvišjega vodstva, ki mu je 
predsedoval izvrševalec dolž
nosti nam estnika vodje ad
m inistracije. Njihova naloga 
je bila, zbirati pritožbe delav
cev. Če je  odbor ugotovil, da 
je  pritožba upravičena, je

pri tem nastajali. Izhajam iz 
prim era, ki je  bil omenjen v 

. Klančnikovi uvodni razlagi, 
mislim na novogradnjo elek
trarne. Ali bo ta elektrarna 
kreditirana in kasneje posta
la sam ostojno podjetje, ali bo 
vključena v slovensko železar
stvo, kot njen sestavni del in 
bo njen dohodek tudi element 
dohodka slovenskega železar
stva, oziroma te združene o r
ganizacije. Lahko pa bi vzel 
katerikoli obrat, ki ga boste 
v okviru združenega podjetja 
gradili in financirali. Povsod 
boste prišli do neke točke, 
k jer se bo ta začetna integra
cija, ki nastaja  na osnovi 
skupnega vlaganja, zaustavila. 
To se kaže tudi pri obstoje
čih integracijah. Podjetja se 
priključujejo oziroma integri
rajo  z dobrimi podjetji ta 
krat, ko jim  gre slabo, čim 
pa se postavijo na noge, 
obračajo h rbet in kažejo ro
gove te r pravijo, da jim  jem 
ljejo  dohodek itd., itd.

(Se nadaljuje)

ukrenil vse potrebno, da bi 
problem  razjasnil.

česa se je  družba Lock
heed-Georgia naučila iz te štu
dije? Izvedela je, da nenad- 
zom i uslužbenci in delavci že
lijo več priznanja za svoje 
delo. Niso sicer izrekli ne
zadovoljstva glede svoje za
poslitve, le čutili so, da njiho
vi nadrejeni niso posvečali 
dovolj pozornosti njihovemu 
delu; čutili so se omalovaže
vane.

Pri Lockheed-Georgia so 
spoznali, da je  ta  pritožba 
upravičena. Ustanovili so na
grado »delavec meseca« za iz
redno prizadevnost pri delu 
in jo  kot tako uporabili tudi 
kot spodbudo za boljšo pro
izvodnjo.

Sestanki osebja
— Večina zaposlenih je  ve

dela zelo malo o proizvodnji 
in politiki podjetja. Tako je 
začela Lockheed-Georgia pri
rejati sestanke za vse stopnje 
zaposlenih, da bi bili na te
kočem o dogajanjih v pod
jetju .

— Inform acije o poslovanju 
so bile dotlej nepopolne in 
jih  niso tiskali. Družba je se
daj začela izdajati biltene o 
poslovanju podjetja za tehnič
no in nadzorno osebje.

— Mnogo delavcev je  bilo 
nezadovoljnih s kvaliteto n ji
hovih neposredno nadrejenih. 
Bili so mnenja, da niso poda
ne prave osnove za rešitev 
njihovih problemov in, da se 
ne tičejo njihovih pritožb. 
Nekateri delavci so menili,' 
da njihovi predpostavljeni vse 
preveč časa zapravljajo na se
stankih in, da so premalo po
učeni o njihovem delu. Pri
tožili so se tudi, da nadreje
ni niso imeli dovolj časa, da 
bi obravnavali osebne proble
me in, da nekaterim  izmed 
njih tega sploh ni bilo mar.

O dbor je priporočil, da nad
rejene predhodno poučijo; 
večji poudarek je  dal na 
osebne odnose in točno dolo
čitev dela nadrejenih.

— Delavci so se pritožili, da 
ne posvečajo dovolj pozor
nosti njihovemu nadurnem u 
delu. Odbor je spoznal, da je 
to prav tako utemeljena pri
tožba. Sedaj tem u problemu 
posvečajo več pozornosti.

— Anketa je  pokazala, da 
je posamezni uslužbenec bolj 
ponosen na svoj oddelek ali 
stroko kot na družbo kot ce
loto. Sodelovanja med oddel
ki skoraj ni bilo.

Da bi rešili te in druge ko
munikacijske probleme, je 
Tom May, predsednik Lock
heed-Georgia izbral človeka 
izmed svojega osebja in mu 
dal nalogo, da gre vsako po
poldne v tovarno, ko dela iz
mena od 16. do 24. ure. Na
men teh  obiskov je, da hodi 
po tovarni, govori z delavci 
in posluša njihove pritožbe. 
Na ta  način ustvarjajo  večje 
sodelovanje med dnevno in 
nočno izmeno. Tako pridob
ljene izkušnje bodo dale pred
sednikovemu osebju boljše 
ideje za reševanje splošnih

družbenih problemov, poleg 
tega pa se ne bodo čutili izoli
rane od mnenja delavcev.

— Mnogo delavcev je bilo 
zaskrbljenih zaradi napredo
vanja. Družba je  ustanovila 
Svetovalno enoto za napredo
vanje, ki svetuje delavcem 
glede njihovih možnosti za 
napredovanje. Podobna nova 
ideja je  lepak »poti napredo
vanja«. Vsak lepak prika
zuje možnost za napredova
nje zaposlenih, tako da vsak 
lahko vidi svoje možnosti.

Drugi odgovori na anketo 
so pokazali, da so delavci ne
zadovoljni s tekočim obvešča
njem  o poučevanju te r z de
lavskimi uslugami, kot sta 
parkirni prostor in restavra
cija. Rezultat teli odgovorov 
je bil ta, da je  d ružba razširi
la inform acijsko službo za te
čaje in programe poučevanja. 
Restavracijo so preuredili in 
povečali število parkirnih 
prostorov.

In terni časopis posveča več 
prostora objavljanju olajšav 
in  uslug, ki so na razpolago.

Vsestranski napredek teh
nično razvitih držav je  ne
dvomno zasluga intenzivne 
novatorske dejavnosti držav
ljanov. Zato je naša skupnost 
zainteresirana, d a  se iznajdi
telje za gospodarsko korist, 
ki jo  ustvarjajo, ustrezno sti
mulira v moralni in finančni 
obliki. Zaradi tega je predvi
deno, da se v letu  1970 po
rabi za razvojno in razisko
valno delo v našem gospo
darstvu 1,0 do 1,1 % doseže
nega narodnega dohodka v 
Jugoslaviji.

Tudi naša tovarna je zain
teresirana, da se novatorska 
dejavnost pospešeno razvija, 
da bi bilo omogočeno dose
ganje maksimalnih učinkov v 
proizvodnji. V ta namen ob
staja v tovarni centralni 
sklad, iz katerega se nagra
ju jejo  izumitelji in novator- 
ji.

Iz evidence je razvidno, da 
je  v tovarni Elektrom ehanika 
ta  dejavnost aktivna od leta 
1950. Takrat so bili prijavlje
ni prvi predlogi izrednih do
sežkov, za katere so avtorji 
prejeli ustrezne nagrade. To 
je  bilo le nekaj predlogov 
• letno, kar je pomenilo uspeh 
posameznikov pri reševanju 
tehničnih problemov.

Zadnja leta je  ta  dejavnost 
dosegla precej širši obseg in 
je  trenutno še v porastu. Ne
dvomno ima pri tem  poziti
ven vpliv pravilna m aterialna 
stim ulacija. V tem sm islu je 
bila konec 1968. leta v pravil
niku ustrezno popravljena le
stvica, ker se je  odstotek za 
izplačevanje odškodnine ne
koliko povečal. Izplačane na-

Družba izdaja veliko več ko
pij že obstoječega četrtletne
ga razpisa tečajev in strokov
nega izobraževanja.

Prezgodaj je  še, da bi se po
kazale kot rezultat teh ukre
pov izboljšave v proizvodnji. 
Toda dr. Schenkel vidi dvig 
delovne zavesti osebja v in
tenzivnejši uporabi restavra
cije, v m anjštcvilnih osebnih 
pritožbah in v večjem zanima
n ju  za program e strokovnega 
izobraževanja. Letos bo Lock
heed zopet anketirala delavce, 
da bi ocenila vrednost spre
memb, ki so jih  izvedli do 
sedaj.

V erjetno je  bila največja 
sprem em ba v stališču najviš
jega vodstVa. Dr. Schenkel 
pravi: »Vodstvo je začelo 
om enjati pom anjkanje sode
lovanja med oddelki, k jer je  
prej samo domnevalo, da so
delovanje obstaja. Vodstvo se
daj zaposlenim daje čutiti, da 
se zanima in skrbi za sode
lovanje«.

(Po International Managa- 
m ent)

grade so za določen prihra
nek različne, glede na zahtev
nost delovnega mesta, kvali
fikacije in iniciativnosti. Po 
razpoložljivih podatkih je 
ugotovljeno, da znaša odstou 
tek izplačanih nagrad pri 
kvalificiranem delavcu od 
7,5 %  do 12 %, računano do 
50 000 N din gospodarske ko
risti. Pri večjih prihrankih 
sc ta odstotek zmanjšuje.

Glede na množičnost prijav 
lahko trdim o, da je v naši to
varni iznajdi tel jaka dejavnost 
na pravi poti, le da je večina 
predlogov prem alo kvalitet
nih.

Odnos pristojnih služb ali 
posameznikov je  včasih pre
več krivično odm erjen do iz
najditeljev in se preveč eno
stransko gleda samo na na
grado, ne vidi pa gospodar
ske koristi. Takšno stališče 
je  škodljivo za pospešen raz
voj našega gospodarstva in 
je v nasprotju  s socialistič
nim načelom nagrajevanja 
po vloženem delu.

Vsekakor bomo dosegli še 
večje uspehe na tem področ
ju , če bomo upoštevali dej
stvo, da je m aterialna stimu
lacija glavni dejavnik za na
predek iznajditerjstva. Slabo 
izkoriščena inteligenčna spo
sobnost negativno vpliva na 
povečano produktivnost dela 
v  vsaki delovni organizaciji. 
Tudi zakon in ustava pred
videvata postaviti izumitelj
stvo in novatorstvo na raven, 
ki ustreza objektivnim mož
nostim  glede na naše proiz
vodne, strokovno-kadrovske 
in  družbene zmogljivosti.

šk
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Pomen in
vloga iznajditeljske 

delavnosti



N araščan je
štev ila  v lo ž e n ih  Isk r in ih  p a ten to v

L etni
o d m o ri za k lju čen i

Pred poldrugim letom sem 
v tem glasilu podal važnejše 
informacije o patentni zaščiti. 
Članek sem zaključil s pre
gledom izdanih patentov, ki 
jih je pridobila ISKRA v le
tih 1960 do 1968, in za prim er
javo še število izdanih paten
tov v SR Sloveniji in v vsej 
Jugoslaviji. Danes bi podal

nekaj številk o patentnih  p ri
javah in patentih  v okviru 
ZP Iskre. Med patentnim i p ri
javam i in izdanimi patenti je  
precejšnja »fazna razlika«, 
ker poteče precej časa od 
patentne prijave do izdaje 
patenta. Povprečno znese ta 
čas v Jugoslaviji 2 do 3 leta. 
Tabela je  naslednja:

o
n.‘c K
3 T3 aN P.

D.O
Oa
>

Izdani patenti

1963 8 6
1964 7 5 1
1965 8 7
1966 12 9 1
1967 8 4 3
1968 4 — 4
1969 15 — 15
1970 18 — 18

3 (1 iz 1959, 2 iz 1961)
3 (2 iz 1962, 1 iz 1963)
5 (5 iz 1963)
5 (1 iz 1960,4 iz 1964)
3 (1 iz 1964, 2 iz 1965)
6 (1 iz 1965, 5 iz 1966)
7 (1 iz 1959, 3 iz 1965,3 iz 1966) 
6 (1 iz 1965, 1 iz 1966, 4 iz 1967)

Iz tabele vidimo, da se je  
v zadnjih dveh letih število 
patentnih prijav znatno pove
čalo; prej je  bilo v razdobju 
šestih let poprečno po 8 pa
tentnih prijav na leto, leta 
1969 jih je  bilo 15, letos pa 
že 18 in jih  bo še nekaj do 
konca leta. Vzrok za večje 
število izumov je v pojačani 
mednarodni konkurenci in v 
želji Iskrinih tovarn, da pro
drejo na inozemski trg, kar 
ima za nujno posledico oja
čeno raziskovanje tu jih  .pa
tentov in iskanje novih reši
tev, ki končno privedejo do 
lastnih izumov in lastnih pa
tentnih prijav.

Pri izdelanih patentih  opa
zimo, da se čas od prijave do 
izdaje patenta podaljšuje.

Vendar ta pojav ni omejen 
na Jugoslavijo, temveč ga naj
demo tudi v številnih tu jih  
državah, zlasti v Zvezni re
publiki Nemčiji, k je r so se 
nerešene patentne prijave na
kopičile v taki meri, da so 
morali sprem eniti patentni 
zakon in uvesti objavo pa
tentnih prijav  brez predhod
ne raziskave novosti. Tako 
se nam eravajo v času treh 
let (začenši s 1. oktobrom  
1968) znebiti nakopičenih ne
rešenih patentnih prijav, ki 
jih  je  bilo tak ra t blizu 300.000 
in je  zato v nekaterih  stro 
kovnih področjih čas od p ri
jave do izdaje patenta dose
gel celo deset let.

Zanimiva bi bila prim erja
va števila Iskrinih patentnih

prijav  s celotnim številom 
prijav  v SR Sloveniji in  v 
vsej Jugoslaviji, vendar teh 
podatkov nimamo. Ker pa 
razni članki o izum iteljski in 
inovatorski dejavnosti nava
jajo, da število domačih pa
tentnih prijav v Jugoslaviji 
pada, lahko sklepamo, da se 
delež ISKRE povečuje, zlasti 
ker iz tabele lahko vidimo 
močno naraščanje števila vlo
ženih Iskrinih patentov v zad
n jih  dveh letih. Pri tem  se 
verjetno odražajo tudi spre
membe v »Pravilnikih o izu
mih in tehničnih izboljšavah«, 
ki so jih  sprejele nekatere 
Iskrine tovarne in ki omogo
čajo izplačilo akontacije na
grade za izum že pred izdajo 
patenta. N ekateri pravilniki 
dovoljujejo nagrade za teh
nične izboljšave tudi razvi
jalcem in tehnologom, in si
cer glede na to, da pri novo 
razvitih konstrukcijah Tavno 
ti lahko z uspešnimi domisle
ki prinesejo zelo velike pri
hranke. Ko pa je  že priprav
ljeno vse orodje za serijsko 
izdelavo, so naknadne spre
membe postopka težje izved
ljive ali pa le v m anjšem 
obsegu.

Tudi novo izvoljena komi
sija za izume in tehnične iz
boljšave delavskega sveta ZP 
Isk ra  se je  začela zanimati 
za to problem atiko, zbrala je 
nekaj podatkov in bo na pod
lagi tega poskusila vplivati 
tudi na tiste Iskrine tovarne, 
ki še niso sprejele »Pravilni
ka o izumih in tehničnih iz
boljšavah« ali pa v njem niso 
upoštevale prej omenjenih 
sprememb v korist izumite
ljev in avtorjev tehničnih iz
boljšav. B. Vajda

(Nadaljevanje s 5. strani)

sov — predlagamo, da se 
dom na Bledu odproda in za 
ta  sredstva kupijo nove ka
pacitete na morju. Mislim, 
da bi s tem  dosegli na jh itre j
ši način preusm eritve in pre
nos kapacitet z Bleda na 
morje.

Kje so v glavnem vzroki 
za prodajo:

1. Iskrini delavci ne letu
je jo  v tem domu;

2. Organizacije se ne poslu
žujejo doma izven sezone;

3. Reprezentančni fond tro
šijo naše organizacije drugje;

POKOPALIŠČE
RAČUNALNIKOV

Ncdaieč od Afoterna na 
Albisu je  prvo švicarsko po
kopališče elektronskih raču- 
nalnikov< ki so stali milijone 
in ki so predstavljali še n e 
davno vrhunec tehničnega 
napredka. 'Ležijo, nametani 
drug na drugega, in čakajo 
da pride čas, ko jih  bodo 
znova pretopili. Podobno kot 
z avtomobili, tudi tu  ne po
stopajo v rokavicah. Zaple
teni komandni pulti in mili
joni ročno priključenih sti
kal in kablov — vse to je  raz
trgano in zmetano v nekaj 
sodov, polnih različnih ko
vin.

Zakaj sodijo elektronski 
računalniki že po šestih letih

4. Neekonomično poslova
nje;

5. Pridobitev sredstev za 
nabavo novih kapacitet ob 
morju.

Ta predlog naj se obrav
nava pri vseh organizacijah. 
Odgovor želimo v najk ra j
šem času. Predvsem želimo 
dobiti stališče naših delavcev.

Ob zaključku te objave 
sporočamo vsem, ki se zani
m ajo za delovanje Počitniške 
skupnosti, da bomo objavili 
v naslednji številki glasila 
rezultate o poslovanju PS v 
letu 1970.

Franc H utter

v staro  železo? Zato, ker ver
jetno v nobeni drugi panogi 
znanosti ni tako hiter napre
dek kot na področju raču
nalnikov.

Za sedaj lahko ločimo tri 
generacije računalnikov. Ak
tualna pa je samo tretja . 
Naprave tega tipa delujejo 
povsem drugače kot njihovi 
predhodniki. Za razliko od 
prejšnjih  se lahko dopolnju
jejo, predelavajo in naknad
no program irajo za druge 
posle. Ker obstaja verjetnost, 
da se bodo obdržali dalj 
časa, se firm am  ne izplača 
uriti ljudi n a  starih  napra
vah, ki so iz rabe.

(»Sie und Er«, Ztirich) 
Mi —

K r a tk e  vesti

IIIIIIIlllllllllIIIIIIMIIIIIIIII!llllllllllllllllllllIlllllllllllllllllllIlllllllllllllllllllllllllli!lllllllllliilllllllillllll|||||I!|||I||ll||||||J||||||t|I|||HiIl!IIIII|tllIltU!Illlllllllllllll|l|l||||||||||tlliltil2lilllllll[lilllllllllllllllllllllllllllllllllllllll|l||||||l||||||||||||||||||||||||||l|||i|)

K ad ri, k a d r i . . .  tu d i v  ZPA
AMERIŠKA PODJETJA IZREDNO SKRBIJO ZA — vedno postaviti pravi čas 
IZOBRAŽEVANJE SVOJIH DELAVCEV pravega delavca na pravo

delovno mesto:

S tem i principi in akcijami 
hočejo doseči, da se vsakdo 
čuti res potrebnega za pod
je tje  in da to  tudi dejansko 
je.

POLITIKA IN FILOZOFIJA FIRME 
PRI PRIDOBIVANJU KADROV

Res je, da am eriška podjet
ja zelo skrbe za izobrazbo 
svojih delavcev, pa naj si bo
do v delavnicah ali na delov
nih mestih v pisarnah, ven
dar iz edinega razloga: da 
njegovo znanje nato  čimbolje 
lahko izkoristijo. Zato je  iz
redno razvito funkcionalno 
izobraževanje in pa »trening 
pri delu« — na delovnem me
stu za delovno mesto. Razvi
jajo program e izobraževanja 
prav za vsa delovna m esta do 
najvišjih vodilnih delovnih 
mest, program e si pa tudi 
izmenjujejo med podjetji iste 
stroke in približne velikosti 
(kljub konkurenčnem u boju 
na trgu). •

Stalno proučujejo in anali
zirajo svojo kadrovsko struk 
turo, jo  prim erjajo s plani 
proizvodnje in si postavljajo 
plane bodoče kadrovske struk 
ture, pri tem pa n e  pozablja
jo ugotoviti tudi starostne 
strukture posebno visokostro- 
kovnega in vodilnega kadra. 
Obenem z dolgoročnimi plani 
Proizvodnje planirajo tudi 
Pova delovna m esta in  tudi 
’ do 5 let v naprej priprav

ljajo  in izobražujejo (trenira
jo ) ljudi za ta  delovna mesta! 
(pravi čas pravi človek na 
pravo delovno mesto!)

S posebnim poudarkom  
nam  je predavatelj povedal, 
da so  v njihovem podjetju  
napravili za vsakega vodilne
ga delavca poseben program  
izobraževanja (za pridobitev 
na osvežitev znanja!), ki ne 
ostane samo na papirju .

Da bi si podjetje zagotovilo 
konkretno rast in uspešno 
poslovanje so določili nasled
nje principe kadrovske poli
tike:
— tekoče sprejem ati sposob

ne ljudi;
— organizacijo dela izpopol

njevati v taki meri, da je  
možno maksimalno izkori
stiti znanje in delovni čas 
delavca;

— v podjetju  ustvariti tako 
delovno klimo, ki stalno 
stim ulira delavca za po
sebne dosežke;

— vsakemu sposobnemu de
lavcu omogočiti šolanje 
(izobraževanje) in napre
dovanje;

V ZDA, od koder so bili 
naši predavatelji na seminar
ju  o kadrovski problematiki 
p ri njih, im ajo dobro organi
zirane javne in privatne agen
cije za zaposlovanje. Predava
telj je  navedel, da nove stro
kovne kadre dobijo na razne 
načine:
30 °/o preko teh agencij,
30% se sami prijavijo,
35 %  jih  pride direktno z 

univerz,
6 % jih  pridobi ref. za kadre 
v podjetju,

15 % jih  rek ru tira jo  iz lastnih 
vrst (šolanje lastnih delav
cev),

4 % preko razpisov — ogla
sov in časopisov.
Ameriškim firmam prim anj

k u je  nekvalificiranih kadrov, 
in kadrov, ki se jih  z določe
nim šolanjem (treningi) da 
priučiti za opravljanje »pri
učenih« del. Zato so se pod
je tja  angažirala za pridobiva
nje teh kadrov v taki meri,

da njihovi predstavniki (agent
je) hodijo v kasarne, da bi 
si pravočasno pridobili demo- 
bilizirance iz vojske, hodijo v 
poboljševalnice, rehabilitacij
ske centre in celo v ustanove, 
k jer se pripravlja  na življe
n je  delno umsko prizadeta 
mladina.

Drugače je z visokostrokov- 
tiim i in visokokvalificiranimi 
delavci. Ti so podvrženi teme
ljitem u preverjanju ustrezno
sti za .predvideno delovno me
sto. K andidat m ora poleg 
prošnje napisati še lastnoroč
no svoj življenjepis, v kate
rem  mora navesti svoje izkuš
nje s  prejšnjih  zaposlitev in 
svoje cilje, ki jih hoče doseči 
na svojem novem delovnem 
mestu. Vsakega prijavljenca 
povabijo na razgovor in oseb
ni obisk prosilca je  odločil
nega pomena:
— sreča se z ljudm i s kate
rimi bo delal, vidi podjetje

in delovno okolje,
— pa tudi odločujoči faktorji 

v podjetju  kandidata lažje 
ocenijo. Prosilca takorckoč 
intervjuva več delavcev 
tudi vodja oddelka, k jer 
naj bi delal) in vsi skupaj 
odločajo o sprejemu!

Pristop do vsakega prosilca 
m ora biti izredno korekten
— zaradi ugleda firme. Firm a 
se poslužuje tudi testiranj 
kandidatov, pri čemer pa test
ni rezultati niso edino merilo 
in pogoj za sprejem, večjo 
važnost polagajo končani šoli 
in pa rezultatom  dela prosilca 
na  prejšnjih  delovnih mestih
— o čemer se obvezno 100 % 
prepričajo preden nekoga 
sprejmejo.

Zdravniški pregled vsakega 
prosilca je obvezen in tudi 
odločujoč:
— nihče, ki ga želimo zapo

sliti ne sme biti bolan, 
posebej ne sme imeti bo
lezen, ki bi ga lahko ovi
rala pri delu za katerega 
se je prijavil,

— o izjemnih izjemah se ko 
legij posebej posvetuje.

Življenje je, kot vidimo ne 
usm iljeno in  niti VIP (vez« 
in poznanstva) mimo stro  
kovnosti n  zdravja ne delu
jejo. (Se nadaljuje)



Na tekmo navijačev »Olimpija« : »Maribor« so se tekmovalci iz kranjske orodjarne resno pri
pravili. Rezultat 3:2 za vijoličaste kaže, da so navijači Mariborčanov zaenkrat v boljši formi, 
ali pa so imeli topot športno srečo na svoji stran i

N o gom etn a  
te k m a  o ro d ja rjev

Pomerili so se navijači »Maribora« in »Olimpije«
V petek ob 16. uri je  bila 

na »Strupijevi jasi« za vasjo 
Rupa »velika« tekm a nogo
m etnih navijačev »Maribora« 
in »Olimpije« iz DE kranjske 
orodjarne II. Tekma je bila 
organizirana na pobudo Iva
na K ranjca st. Za dobro raz
položenje nogometašev obeh 
moštev in čvrstost mišic je  
skrbel tov. V iktor Langer
holc. Tekmo, ki je  potekala 
v  prisrčnem  ozračju, si je 
ogledalo veliko število gledal
cev, ki so bučno navijali za 
tekm ujoča moštva. Ker pa 
vsi vemo, da prav sedaj cvete 
podiesek, ta  pa je  vijoličaste 
barve, je  kar prav, da je

zmagalo moštvo navijačev vi
joličastih, ki so si privzeli 
borbeni naslov »Maribor«. 
Veliko zaostali pa niso niti 
navijači »Olimpije«, saj jc bit 
končni rezultat 3:2 za »Ma
ribor«. Sodnik je bi! tov. 
Anton Čufar in je bil začuda 
nepristranski, kar je  težko 
verjeti, a je  le res.

Gole za »Maribor« so dali: 
Oman v 27. in  53. min. ter 
Bajželj v 29. min., za »Olim
pijo« pa so bili uspešni Šilar 
v 21. min. in Mezek v 45. 
minuti.

Po zaključku nogometne 
tekme je bil dobro priprav
ljen piknik k jer so nastopali 
neznani talenti orodjarne II. 
v športu in petju  ter igranju

A lk o h o lizem  z d ru žh en o m ed ic in sk eg a  s ta lišč a
Številne definicije alkoho

lizma dokazujejo, kako je 
težko določiti ta pojem. Ve
čina teh definicij ne vsebuje 
številne oblike alkoholizma, 
temveč ga deli na nekaj pod
vrst. Ameriški sociolog Jel- 
linek je predložil razdelitev 
v pet podvrst (od alfa- do ip- 
silon-akoholizma), kar je 
medtem v glavnem že spre
jeto . Bistvene oznake pod
vrst se lahko opišejo takole: 
1) A I f a - a 1 k o h o 1 i z e m: 
alkoholiki pijejo zaradi psi
hične razbremenitve, ne zgu
bijo kontrole in fizično osta
nejo neodvisni. Alkoholizem 
je v tem prim eru samo znak 
psihičnega obolenja ali na- 
stranosti. 2) B e t a - a l k o 
h o l i z e m :  priložnostni alko
holiki uživajo alkohol zaradi 
družbenih navad, občasno ali 
čezmerno (prepogosto), osta
nejo psihično in fizično ne
odvisni). 3) G a m a - a l k o -  
h o l i z e m :  alkoholizem po
stane strast (alkoholiki zgu
bijo kontrolo in postanejo 
psihično odvisni). 4) D e l t a -  
a l k o h o l i z e m :  alkoholi
zem postane navada (alkoho
liki ne zgubijo kontrole in 
pisihičr.o so neodvisni. Fizič
na odvisnost je  precejšnja, 
tako, da ne m orejo prenehati 
z uživanjem alkohola niti ne
kaj dni). 5) I p s i l o n - a l -  
k o h o 1 i z e m: občasni alko
holiki (kvartalni pijanci). Ob 
pregledu te razdelitve alko
holizma in primerjave z d ru
gimi definicijami se opazi, da 
večina najbolj znanih defini
cij vsebuje družbene faktor
je. Kot prim er vzemimo krat
ko in splošno, čeprav neko
liko nedoločeno, definicijo 
Jellineka: »Pod alkoholizmom 
razum emo vsako potrošnjo 
alkoholnih pijač, katere ško-
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Dopisnike vabimo, da 

nam čimprej pošljejo 
članke o 9-mesečnem po
slovanju organizacij.
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dujejo posamezniku ali druž
bi, ali enemu in drugem«. Ta
ko stališče, gledano zgodovin
sko, je  nekaj novega in se 
ujem a z značajem, kateri se 
družbenim dejavnikom splo
šno dajejo v našem času.

če  pogledamo zgodovino 
alkoholizma, opazimo da so 
se menjavala obdobja za in 
proti, toda vsako obdobje je 
vplivalo na navade in potroš
njo alkohola. Zanimivo je, da 
jc  en čas bilo videti, da bo 
val športnega navdušenja 
med mladino zmanjšal pora
bo alkohola. Toda zanimanje 
širokih slojev za aktivni 
šport je  kaj h itro  popustilo, 
poleg tega je dosti aktivnih 
športnikov znalo združiti 
športno dejavnost z uživa
njem  alkohola. V najnovej
šem času tudi sedenje pred 
televizijo povečuje porabo 
alkohola in je tako nastal 
tudi izraz »televizijski pija
nec«. Toda ena Wieserjeva 
anketa je  pokazala, da samo 
12 odstotkov alkoholikov spa
da v izrazite »televizijske pi
jance«. Televizijski alkoholi
zem je verjetno treba opazo
vati v širšem okvirju alkoho
lizma v prostem  času, kar 
postaja problem, kateri se 
Vse bolj vsiljuje. Velik del 
prebivalstva ni niti vzgojen 
niti zunanjim prilikam zado
sti pripravljen na znatno po
večanje prostega časa. In 
ravno ta faktor, vsaj tako je 
videti, igra precejšnjo vlogo 
v porastu porabe alkohola v 
zadnjih 15 letih. Brez teme
ljite analize ni upravičeno za 
porast alkoholizma izključno 
obtoževati oorast družbenega 
standarda.

že zdavnaj je  znano, da 
ljudje, ki so s svojo zaposlit
vijo vezani z alkoholom, ra
di nagibajo zlorabi alkohola. 
Tudi druge vrste poklicev so 
ogrožene: npr. sezonski de
lavci, delavci na velikih grad
biščih, ki živijo v barakah 
na gradbiščih (splošno vsi po
klici vezani z gradbeništvom 
postajajo  vse bolj pod
vrženi uživanju alkohola). To 
velja tudi za poklice v po
morskem prom etu. Poročene 
žene povečujejo porabo alko

holnih pijač z dohodkom mo
ža. To je  navadno pogost 
prim er med »slamnatimi« 
vdovami, tj. osam ljenim i so
progami zelo zaposlenih pre
možnih ljudi, katere so cele 
dneve manj ali več same ter 
si dolgčas preganjajo z alko
holom.

Vpliv dedovanja, in okolice 
se ne more z zagotovostjo 
določiti med družinami obre
menjenim i z alkoholiki, zato 
je  po Bleulerju bolje govoriti 
o družinski sliki. Že zdavnaj 
je  znano, da je  m ed starši 
alkoholkov veliko pijancev. 
Odstotek družinske obreme
nitve je  med 13 in 49 od
stotki. Alkoholik se težko 
odloča za osnovanje d ru 
žine, ali pa se ženi re
lativno pozno, še  vedno se 
razpravlja o vlogi žene v raz
voju alkoholizma med moški
mi. Okoli 50 odstotkov žena 
ima oblast v družini in s svo
jo vladavino nezavedajoč se 
doprinašajo k temu, da se 
oče družine vse več vdaja 
alkoholu.

Treba je  tudi omeniti »al- 
koholičarsko atmosfero«, ka
tera  vlada v mnogih skupi
nah in dela pritisk na vse 
člane skupine. To je  ena vr
sta družbene ekshibicije, ka
tera  se poraja iz potrebe, da 
se s skupnim delom in skup
no krivdo omili občutek 
manjvrednosti in se povrne 
prem oteni občutek samoza
vesti.

Družbene posledice alkoho
lizma so številne, pa tudi 
splošno znane, zato velja opo
zoriti samo na nekatere. Za
radi alkoholizma trp i največ 
družina. Ločitev zakona je 
često le končna faza dolgo
trajnega procesa razpada 
zakona, a alkoholiku daje še 
večjo osam ljenost in nepo
vratno vdajo alkoholu. Ce 
družina na zunaj še ostane, 
se sprem inja vloga moškega, 
ki pije: zgublja svoj položaj 
m erodajne osebe, hranilca 
družine itd. Pogosto se eden 
od zakoncev vrne v roditelj
ski dom. Sprem injajo se tudi 
družbene vloge v širšem rod
binskem krogu: odnosi med 
sorodniki in prijatelji posta
ja jo  bolj hladni, vzpostav

lja jo  se nove, površinske ve
zi z manj izbranimi osebami 
(Wieser in Kunad).

Bolovanja med alkoholiki 
so v poprečju bolj pogosta 
kot med zdravimi osebami. 
Manjšo vlogo pravzaprav 
igrajo težje bolezni, katere 
so posledice alkoholizma, 
npr. K o r s a k o v l j e v  s i n 
d r o m ,  ciroza je te r in sl., 
večjo pa težave kot so pre
bavne motnje, živčne motnje, 
bolezni srca in krvnega obto
ka, lažji nesrečni prim eri, to
da tudi nekatere druge bole
zni, ki so evidentirane pod 
napačno diagnozo, kot npr. 
hipertireoza, ker jim  navad
no ni odkrita alkoholičarska 
osnova.

V preprečevanju alkoholiz
ma so družbenomedicinske 
mere in ustanove zelo neza
dostne (npr. omejevanje re
klam  za alkoholne pijače, 
preventivni pregledi, zavodi 
za zdravljenje alkoholizma, 
združenja za ozdravljene al
koholike ipd.). Najbolj učin
kovita bi bila sprem em ba v 
stališču družbe- Družba z 
vsemi možnimi sredstvi, pa 
tudi z masovnim psihološkim 
in družbenim pritiskom , za
vaja ljudi k uživanju alko
hola. Toda, če kdo prekora
či nepisane meje, konvencio
nalne, v porabi alkohola, ta 
ista družba brezsrčno in dvo
lično dopušča, da taka oseba 
postane žrtev njenega zava
janja.

(Se nadaljuje s podatki s 
tega področja v SR Slove
niji.)

Iz časopisa »Naše zdravlje« 
št. 7/1970

ZAHVALA

Ob izgubi mojega očeta

MAKSA ŠALAMUNA
se iskreno zahvaljujem vsem 
sodelavcem v obratu ATN — 
releji, za izražena sožalja in 
podarjeni venec.

Hčerka Boža Krstič

na harmoniko.
Organizacija je pokazala, 

kako so naši delovni ljudje 
potrebni športnega izživlja
n ja  v prostem času. Takih 
prireditev si še želimo.

Franc Šenk

P ism a
b r a lc e v

S ta n o v a n jsk o
v p ra ša n je

Uredništvo je prejelo pi
smo (nepodpisano), kjer pi
sec vprašuje o odkupu sta
novanj, ki jih  je Iskrina sta
novanjska zadruga razpisala 
leta 1967/68. Vsak interesent 
je  vplačeval po 15 % od vred
nosti stanovanja, oz. lahkot 
tudi več. Ker teh stanovanj 
še ni moč dobiti, čeprav so 
bila leta vselitve že obljub
ljena, vprašuje pisec kakšen 
odgovor ima stanovanjska za
druga in kdaj bodo stanova
nja na razpolago.

Odgovor: Uredništvo je že 
večkrat pisalo, da nepodpi
sanih pisem ne bo objavljalo, 
ker pa se to  pismo nanaša 
na pereče vprašanje, sporo
čamo piscu, da smo pismo 
odstopili zadevnemu oddelku, 
ki pa nam je odgovoril, da 
bodo v kratkem  napisali o 
tem izčrpno obvestilo v na
šem glasilu.

Uredništvo

I S K R A — glasilo delovne
ga kolektiva ZP Iskra Kranj, 
industrije za elektromehaniko, 
telekomunikacije, elektroniko 
in avtom atiko — Urejuje 
uredniški odbor — Glavni 
urednik: Pavel G antar — Od
govorni u redn ik :. Janez Sile 
— Izhaja tedensko — Rokopi
sov ne vračamo — Naslov 
uredništva: ISKRA Kranj, 
Savska loka 4, telefon 22-221, 
int. 333 — Tisk in klišeji: 
»CP Gorenjski tisk« Kranj


